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[Tommy Dinesen] 

Forslaget betyder en bedre og mere retfær- 
dig fordeling af det arbejde, der findes. 

Albrechtsen (VS): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om Øget par- 

lamentarisk-demokratisk kontrol med Dan- 
marks deltagelse i NA TO. 

(Beslutningsforslag nr. B 3). 
Jeg skal i øvrigt henvise til beslutningsfor- 

slagets tekst og de bemærkninger, der ledsa- 
ger det. 

Margrete Auken (SF): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om miljø- 

godkendelse af  ældre affaldsforbrændingsan- 
læg. 

(Beslutningsforslag nr. B 4). 
Jeg skal i øvrigt henvise til beslutningsfor- 

slagets tekst og de bemærkninger, der ledsa- 
ger det. 

Albrechtsen (VS): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om ikke-før- 

stebrug af atomvåben. 
(Beslutningsforslag nr. B 5). 
Jeg skal i øvrigt henvise til forslagets tekst 

og de ledsagende bemærkninger hertil. 

Albrechtsen (VS): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved på venstresocialisternes og 
socialistisk folkepartis vegne at fremsætte: 

Forslag til folketingsbeslutning om at gøre 
Norden til atomvåbenfri zone. 

(Beslutningsforslag nr. B 6). 
Jeg skal i øvrigt henvise til beslutningsfor- 

slagets tekst og de bemærkninger, som ledsa- 
ger det. 

Riishøj (SF): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om skærpel- 

se af sanktionspolitikken over for Sydafrika. 

(Beslutningsforslag nr. B 7). 
Apartheidregimet i Sydafrika er af FN og 

af Danmark gentagne gange blevet stemplet 
som en forbrydelse mod menneskeheden og 
en trussel mod verdensfreden. Sydafrikas 
brutale fremfærd mod nabostaterne og un- 
dertrykkelsen indadtil udgør en voksende 
risiko for optrapning af konflikterne i det 
sydlige Afrika. En sådan optrapning fører 
uundgåeligt til en supermagtskonfrontation. 

Det er ikke ubekendt, at det har vist sig 
meget svært at få gennemført effektivt vir- 
kende sanktioner over for Sydafrika. Ikke 
mindst de førende vestlige industrilande har 
modsat sig de sanktioner, der er eneste alter- 
nativ til et blodbad i det sydlige Afrika. 

Det er forslagsstillernes opfattelse, at Dan- 
mark bør handle aktivt for mobilisering af 
effektivt virkende sanktioner over for apart- 
heidregimet. Det kan ske inden for rammer- 
ne af FN og i nordisk sammenhæng. Men 
også selvstændige danske initiativer er nød- 
vendige. Dette beslutningsforslag sigter mod 
at forstærke den danske indsats nationalt og 
internationalt. Forslagsstillerne håber derfor 
på folketingets velvillige behandling. 

Alice Faber (SF): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om oprettel- 

se af sexologiske behandlingscentre. 
(Beslutningsforslag nr. B 8). 
Jeg skal i øvrigt henvise til forslagets tekst 

og de bemærkninger, der ledsager det. 

Tommy Dinesen (SF): 
Som ordfører for forslagsstillerne skal jeg 

hermed tillade mig at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om oprettel- 

se af  patientklagenævn og en patientombuds- 
mandsinstitution. 

(Beslutningsforslag nr. B 9). 
Jeg skal i øvrigt henvise til bemærkninger- 

ne, der ledsager forslaget, og anbefale det til 
tingets velvillige behandling. 

Rahbæk Møller (SF): 
Som ordfører for forslagsstillerne skal jeg 

hermed tillade mig at fremsætte: 
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Forslag til folketingsbeslutning om en kom- 
munal iværksætterpolitik. 

(Beslutningsforslag nr. B 10). 
Idet jeg i øvrigt henviser til bemærknin- 

gerne, der ledsager forslaget, skal jeg anbefa- 
le det til tingets velvillige behandling. 

Pelle Voigt (SF): 
Som ordfører for forslagsstillerne skal jeg 

herved tillade mig at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om sikring 

af, at Samvirkende Boligselskaber kan videre- 
føres uden tab for beboerne. 

(Beslutningsforslag nr. Bi l ) .  
Idet jeg i øvrigt henviser til bemærknin- 

gerne, der ledsager beslutningsforslaget, skal 
jeg anbefale det til folketingets velvillige be- 
handling. 

Tommy Dinesen (SF): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig hermed at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om færge- 

fart. 
(Beslutningsforslag nr. B 12). 
Baggrunden for forslaget er, at der ikke på 

dette område findes nogen regulering, hvilket 
kan medføre, at alle og enhver kan starte en 
rute uden at tage hensyn til, om der er nogen 
i forvejen. 

Siden førstebehandlingen af forslaget i 
folketinget har det vist sig, at der i allerhøje- 
ste grad er brug for en styring på området, 
da der nu oprettes en færgerute med en eller 
to færger mellem Kerteminde og Mullerup. 
Landsforeningen Danske Vognmænd har 
planer om en godstrafikrute mellem Korsør 
og Nyborg. Ligeledes er der planer om en 
ekstra færge mellem Juelsminde og Kalund- 
borg. Fælles for disse færgeruter er, at de vil 
tage en hel del trafikoverførsler fra DSBs 
ruter med tab for DSB til følge og dermed 
forringelser for skatteborgerne. 

Folketinget har vedtaget at bygge to store 
færger til Århus-Kalundborg-overfarten sam- 
tidig med, at private planlagde en katama- 
ranrute samme sted. Dette ville medføre, at 
man på DSBs færger ville miste en del passa- 
gerer til de to færger, der bygges, og som 
skatteborgerne betaler med 900 mill. kr. Der 
kunne udmærket tænkes lignende situationer 
andre steder i landet, hvor privatisering kan 

lade sig gøre med det resultat, at skattebor- 
gerne må betale forøgede underskud på de 
offentlige ruter, som skal sejle hele døgnet, 
også på tider, hvor belægningen er ringe. 

Forslaget går ud på, at det bliver ministe- 
ren for offentlige arbejder, der skal give kon- 
cessionerne, når færgefarten skal foregå mel- 
lem landsdelene, og amtsrådene (hovedstads- 
rådet), hvis det er inden for disse områder 
alene, trafikken skal foregå. 

Idet jeg henviser til bemærkningerne til 
forslaget, skal jeg anbefale det til tingets vel- 
villige behandling. 

Den første sag på dagsordenen var: 

1) Første behandling af lovforslag nr. L 3: 
Forslag til lov om tilskud til kapacitetstil- 

pasning inden for fiskeriet. 
(Fremsat 6/2 84). 

Sammen med denne sag foretoges den un- 
der punkt 2 på dagsordenen opførte sag, 
nemlig: 

2) Første behandling af lovforslag nr. L 4: 

Forslag til lov om midlertidige statstilskud 
til visse strukturforbedringer m.m. inden for 
fiskeriet. 

(Fremsat 6/2 84). 

Lovforslagene sattes til forhandling. 

Forhandling 

Svend Andersen (S): 
Da begge forslag er genfremsættelser, skal 

jeg nøjes med at understrege, at socialdemo- 
kratiet fortsat finder, at den bedste tilpasning 
af fiskerflådens størrelse til mængden af fisk 
er, at fiskerflådens størrelse nedskæres 
mindst muligt, og at vi fortsætter bestræbel- 
serne på at opnå en kvotatildeling, der svarer 
til vores muligheder, og som svarer til vores 
historiske rettigheder. 

Derfor anser vi lovforslaget om tilskud til 
strukturforanstaltninger som det væsentligste 
af de to lovforslag. Det indeholder noget po- 
sitivt. Det er fremadrettet og er efter vores 
opfattelse, hvad angår erhvervsfremmeord- 
ninger, det mest målrettede, vi har. Det bør 


